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AMEA-da Azərbaycançılıq  
Elmi-İdeoloji Mərkəzi yaradılıb

AMEA-dan AZƏRTAC-a bildirilib ki, 
Prezident İlham Əliyevin siyasi-ideoloji 
çağırışlarının işığında yeni yaradılmış 
mərkəzin əhəmiyyətindən danışan 
AMEA-nın prezidenti, akademik Ramiz 
Mehdiyev müşavirənin məqsədindən 
söz açıb. Bildirib ki, azərbaycançılığın 
müstəqil Azərbaycan dövlətinin ideya 
əsasını təşkil etməsi, onun bütün 
dünya azərbaycanlılarının birlik və 
həmrəylik ideologiyasına çevrilməsi 
ümummilli lider Heydər Əliyevin tarixi 
xidmətidir. Azərbaycançılıq ideologi-
yasında xalqımızın milli maraqlarının 
və dövlətçilik mənafeyinin əks olundu-
ğunu və böyük tarixi əhəmiyyətə malik 
olduğunu bildirən akademik Ramiz 
Mehdiyev milli maraqlara cavab verən 
azərbaycançılıq məfkurəsinin dilimi-
zin, mədəniyyətimizin, milli-mənəvi 
dəyərlərimizin yaşadılmasına, eləcə 
də gənc nəslin bu məfkurə əsasında 
tərbiyə olunmasına xidmət göstərdiyini 
xüsusi vurğulayıb.

İdeya və ideologiyanın xalqların, 
cəmiyyətlərin həyatında öz spesifik 
xüsusiyyəti və mahiyyəti etibarilə bir-
birindən fərqləndiyini deyən akademik 

Ramiz Mehdiyev azərbaycançılıqla 
bağlı yazılan kitab və məqalələrdə, 
o cümlədən mediada səsləndirilən 
fikirlərdə müxtəlif yanaşmaların oldu-
ğunu bildirib. Akademiya rəhbəri bu 
məfkurənin elmi cəhətdən araşdırılma-
sı üçün AMEA-nın tərkibində ictimai 
əsaslarla yaradılan yeni mərkəzdə 
azərbaycançılıq ideologiyasının si-
yasi, tarixi, fəlsəfi və ədəbi baxımdan 
öyrənilməsinin, bu sahədə tədqiqat və 
təbliğat işlərinin aparılmasının vacibliyi-
ni diqqətə çatdırıb. 

Müşavirədə çıxış edən AMEA-
nın birinci vitse-prezidenti, akademik 
İsa Həbibbəyli akademiyada belə bir 
mərkəzin yaradılmasını mühüm elmi-
tarixi hadisə kimi səciyyələndirib. Elmi-
İdeoloji Mərkəzin qarşısında xalqımızın 
çoxəsrlik milli dövlətçilik ənənələrinin, 
azərbaycançılıq ideyasının idealdan 
ideologiyaya qədərki formalaşma, 
inkişaf proseslərini tədqiq və təbliğ 
etmək kimi vacib məsələlərin dayandı-
ğını bildirib. Akademik müstəqil dövlət 
ideologiyasının araşdırılmasında aka-
demiyanın Humanitar və İctimai Elmlər 
bölmələrinin alimlərinin üzərinə böyük 
məsuliyyət düşdüyünü qeyd edib. 
Ölkə elmində, xüsusən də Milli Elmlər 
Akademiyasında azərbaycançılıqla 
əlaqədar aparılmış tədqiqatların sis-
temli xarakter daşımadığı və konseptu-
al tədqiqatlara ciddi ehtiyac duyulduğu 
nəzərə çatdırılıb.

Sonra çıxış edən Tarix İnstitutunun 
direktoru, akademik Yaqub Mahmudov, 
Qafqazşünaslıq İnstitutunun direktoru, 
AMEA-nın müxbir üzvü Musa Qa-
sımlı, AMEA-nın müxbir üzvü Könül 
Bünyadzadə, Fəlsəfə İnstitutunun 

direktoru, fəlsəfə elmləri doktoru İlham 
Məmmədzadə, İqtisadiyyat İnstitutu-
nun direktoru, iqtisad elmləri doktoru 
Nazim İmanov, tarix elmləri doktoru 
Solmaz Rüstəmova-Tohidi, fəlsəfə 
elmləri doktorları Rəfiqə Əzimova, 
Faiq Ələkbərli, tarix elmləri dokto-
ru Eynulla Mədətli və digərləri yeni 
qurumun elmi-tarixi əhəmiyyətindən 
ətraflı bəhs edərək azərbaycançılıq 
konsepsiyasının tarixi köklərinin, 
elmi-ideoloji əsaslarının öyrənilməsi 
və təbliği, Azərbaycan xalqının 
çoxəsrlik milli dövlətçilik ənənələrinin 
tədqiqi və ümumiləşdirilməsi, 
azərbaycançılıq anlayışının elmi-nəzəri 
şərhi və vəzifələrin müəyyən olun-
ması istiqamətində mülahizələrini və 
təkliflərini səsləndiriblər. 

Tədbirin sonunda AMEA Rəyasət 
Heyətinin nəzdində yaradılmış 
Azərbaycançılıq Elmi-İdeoloji Mərkəzi 
tərəfindən “Azərbaycançılıq idealı: ide-
yadan ideologiyaya” mövzusunda elmi 
konfransın təşkili,  “Azərbaycançılıq: 
mənşəyi, formalaşma prosesləri və mil-
li dövlətçilik ideologiyasına çevrilməsi” 
mövzusunda monoqrafiyanın hazırlan-
ması və nəşri, dövri mətbuatda və elmi 
nəşrlərdə azərbaycançılıq məsələlərinə 
həsr edilmiş məqalələrin hazırlanıb 
çap edilməsi, “Azərbaycançılıq: tarixdə 
və müasir dövrdə” adlı seminarların 
mütəmadi olaraq keçirilməsi qərara 
alınıb. 

Azərbaycançılıq Elmi-İdeoloji 
Mərkəzinin sədri AMEA-nın prezidenti, 
akademik Ramiz Mehdiyev, sədr müa-
vini AMEA-nın birinci vitse-prezidenti, 
akademik İsa Həbibbəylidir.

Azərbaycan Milli 
Elmlər Akademiyası-
nın (AMEA) Rəyasət 

Heyətində Azərbaycançılıq 
Elmi-İdeoloji Mərkəzinin 
yaradılması və fəaliyyət 
istiqamətləri ilə bağlı 
müşavirə keçirilib. 

Dövlət Departamenti: ABŞ Cənub Qaz  
Dəhlizini strateji layihə kimi nəzərdən keçirir

Natan Rayx qeyd edib ki, enerji 
təhlükəsizliyi sahəsində enerji daşı-
yıcıları tədarükünün şaxələndirilməsi 
vacibdir: “Bunun səbəbi sadədir: inhi-
sarçılar ölkənin siyasi sisteminə, iqtisadi 
artımına, sosial təminatına ciddi ziyan 
vura bilər. Ona görə də biz mümkün 
olan hər şeyi edəcəyik ki, avropalı 
tərəfdaşlarımıza və müttəfiqlərimizə 
enerji tədarükünün şaxələndirilməsində 
kömək göstərək”. Mütəxəssis qeyd 
edib ki, bu kontekstdə ABŞ hökuməti 
Cənub Qaz Dəhlizini strateji layihə 
kimi nəzərdən keçirir: “Tikintisi başa 
çatdıqdan sonra Cənub Qaz Dəhlizi 
Avropaya təbii qaz tələbatının təmin 
olunması üçün yeni uzunmüddətli 
tədarük mənbəyi təqdim edəcək. Təbii 
qaz idxalının şaxələndirilməsi yolu ilə 
Cənub Qaz Dəhlizi Avropanın enerji 
təhlükəsizliyini artıracaq və bununla 
da milli təhlükəsizlik sahəsində ümumi 
maraqlarımızı təşviq edəcək”.

Natan Rayx əlavə edib ki, eyni sözləri 
Avropanın mayeləşdirilmiş təbii qaz idxalı 

imkanlarının artması barədə də demək 
olar: “Mayeləşdirilmiş təbii qaz istehsalı 
və ticarətinin qlobal artımı iqtisadi və 
enerji təhlükəsizliyi baxımından Avropa 
üçün faydalıdır. Bəzi qiymətləndirmələrə 
əsasən, 2018-ci ildə mayeləşdirilmiş təbii 
qaz idxalı imkanı Avropa istehlakçılarına 
8 milyard dollara qənaət etməsinə yol 
açıb. Həm mayeləşdirilmiş təbii qazın, 
həm də Cənub Qaz Dəhlizinin yarat-
dığı imkan isə onu göstərir ki, avropalı 
tərəfdaşlarımız və müttəfiqlərimiz öz iqti-
sadi rifahı və milli təhlükəsizliyi üzərində 
nəzarəti ələ alır. Cənub Qaz Dəhlizi və 
mayeləşdirilmiş təbii qaz bir-birini tamam-
layır”.

N.Rayx bildirib ki, Cənub Qaz 
Dəhlizi ABŞ hökuməti üçün enerji 
təhlükəsizliyi, həmçinin, siyasi və iq-
tisadi inteqrasiya ibaxımından mü-
hüm əhəmiyyət kəsb edir: “Onilliklər 
ərzində ABŞ hökuməti Avropanın enerji 
təhlükəsizliyinə vəsait yerləşdirib, çünki 
bu, iqtisadi rifah və siyasi suverenlik 
üçün vacibdir. Ona görə də təəccüblü 
deyil ki, ABŞ hökuməti Avropanın 
enerji təhlükəsizliyinə təhdidi, ABŞ-ın 
milli maraqlarına təhdid kimi nəzərdən 
keçirir”.

“Xalq qəzeti”

 ABŞ Dövlət departamen-
tinin Enerji ehtiyatları büro-
sunun enerji diplomatiyası 
üzrə mütəxəssisi Natan Rayx 
bildirib ki, ABŞ Cənub Qaz 
Dəhlizini strateji layihə kimi 
nəzərdən keçirir.

 Novruz bayramı ilə əlaqədar Bakı və Xırdalan şəhər əhalisinin kənd təsərrüfatı 
və ərzaq məhsullarına artan tələbatının daha dolğun ödənilməsi və istehlakçıla-
rın seçim imkanlarının artırılması, süni qiymət artımının, möhtəkirliyin qarşısının 
alınması məqsədi ilə martın 14-dən 19-dək fasiləsiz olaraq 6 gün müddətində Kənd 
Təsərrüfatı Nazirliyi tərəfindən kənd təsərrüfatı məhsullarının satış yarmarkaları-
nın keçirilməsi nəzərdə tutulub.

Aqrar Tədarük və Təchizat ASC-nin 
mətbuat katibi Mayis Musayev bildirib ki, 
yarmarkalar Yasamal rayonu, Hüseyn 
Cavid pr. ilə Seyfəddin Dağlı küçəsinin 
kəsişməsi. 225 saylı orta məktəbin qarşısı. 
Space TV-nin yanı), Binəqədi rayonu, 
Süleyman Sani Axundov 5B (İnqilab kino-
teatrının yanı, Nərimanov rayonu, Gənclik 
metrosunun yanı, Xırdalan şəhəri, Heydər 
Əliyev prospekti 41A, Suraxanı rayonu, 

Qaraçuxur qəsəbəsi, Əhməd Mehbalıyev 
ilə Etibar Bəkirli küçələrinin kəsişməsində 
(Neftçilər parkının yanı) keçiriləcək.

Qeyd edək ki, yarmarkalara 200-ə 
yaxın fermer tərəfindən kənd təsərrüfatı 
məhsulları çıxarılacaq. Qida Təhlükəsizliyi 
Agentliyi əməkdaşlarından ibarət işçi 
qrupları yarmarkalara təhkim olunub və 
onlar satılan məhsulların keyfiyyətinə, 
istehlak üçün yararlı və təhlükəsiz olma-

sına, qiymətlərin tənzimlənməsinə daim 
nəzarət edəcəklər. Satışa çıxarılan bitki 
və heyvan mənşəli məhsulların fitosani-
tar və baytarlıq nəzarətindən keçirilməsi, 
müayinələrin vaxtında aparılması üçün 
yarmarkalar səyyar avtolaboratoriyalarla 
təmin olunacaq.

“Xalq qəzeti”

Bakı və Abşeronda bayram yarmarkalarının 
keçiriləcəyi yerlər açıqlandı

 �  Koalisiyanın rəsmi nümayəndəsi 
Mayls Kegins bildirib ki, ABŞ-ın İraqdakı 
hərbi bazasına raket zərbələri endirilib.

Hücum nəticəsində iki 
amerikalı və bir britaniyalı 
hərbçi həlak olub. Bundan 
başqa, koalisiyanın daha 12 
döyüşçüsü yaralanıb.

Kegins qeyd edib 
ki, hücuma məruz qa-
lan  "Kemp-Tac" bazası 
istiqamətində təxminən 15 
kiçik raket buraxılıb.

İraqda ABŞ-ın hərbi bazası raket hücumuna məruz qalıb

– Son günlər yeni elmi 
nailiyyətiniz ictimaiyyət arasın-
da böyük maraqla qarşılanıb. 
Bu uğur münasibətilə sizi təbrik 
edirik. Yeni elmi işiniz barədə 
ətraflı məlumat verməyiniz oxu-
cularımız üçün maraqlı olardı.

– Təşəkkür edirəm. Mən, ilk 
növbədə, alınmış elmi nəticənin 
miqyası haqqında danışmaq 
istərdim. Elə elmi nəticələr var 
ki, bir və ya bir qrup alimin, bir 
institutun, bəzən də hətta böyük 
bir ölkənin tarixində əldə olun-
muş böyük nailiyyətlər siyahı-
sında yer ala bilər. Bizim nəticə, 
əlbəttə ölkəmizin tarixində əldə 
olunmuş çox böyük elmi uğur-
dur. Təsəvvür edin, minlərlə ali-
min yüz illərlə üzərində işləyib 
yaratdığı  model haqqında tam 
yeni mövqe ortaya qoyulur. Bu, 
bütün geologiya, geofizika və 
Yer elmləri sahəsində alınmış 
və elmdə təsbit olunmuş çoxlu 
fundamental məsələlərə yenidən 
baxmaq deməkdir. Onu da qeyd 
edim ki, məqalənin qəbulu 
prosesində rəyçilərdən biri bizə 
belə bir irad tutmuşdu: necə 
yəni, siz bütün geofizikanı təftiş 
etmək fikrindəsiniz? Cavab 
verdik ki, bizim belə bir fikrimiz 
yoxdur, amma siz məcbur olub 
bütün geofizikanı yenidən 
yazacaqsınız. O isə cavabında 
bizə “sizin yumor hissiniz çox 
yüksəkdir” deyə bildirdi. 

İndi heç bir yumora yer 
qalmır və dünyanın geofiziklər 
cəmiyyəti doğrudan da böyük 
həcmli məsələlərə yenidən bax-
malı olacaq. Bu işlərin miqyası 
elə bir həddədir ki, dünyanın 
bu sahədə işləyən alimləri çox 
möhtəşəm və müasir informasi-
ya texnologiyaları ilə silahlan-
salar belə, yaranmış vəziyyəti 
yəqin ki, bir neçə yüz ilə sahma-
na sala biləcəklər.   

– Bu gün elm sahəsində 
qazandığınız uğurlu nəticələr 
sizi qane edirmi? 

– Əlbəttə. Mən istərdim 
ki, bu sevinci bütün dostlar-
la, həmvətənlərlə bölüşəm. 
Dövlətimizin başçısının, birinci 
xanımın, onların övladlarının 
müxtəlif yarışlarda idmançıları-
mızın, müsabiqə və festivallarda 
incəsənət xadimlərimizin uğurla-
rına necə sevindiklərinin şahidi 
olmuşuq. İstərdim ki, biz də elmi 
uğurumuzla, zəkanın təntənəsi 
ilə onları sevindirək. Ölkəmizin 
dayanıqlı inkişafına nail olduq-
ları üçün onlara təşəkkürümüzü 
bildirək. Bu nəticə əbədidir, 
yəni, buna yeni namizədlərin 
şərik çıxması mümkün deyil. 
Elmin gələcək bir neçə yüz 
ilində görüləcək işlərin funda-
menti qoyulub və buna həmişə 
istinad olunacaq. Bu nailiyyətin 
miqyası vaxt ölçüsündən də çox 
böyükdür. İnanırıq ki, bizim 
ortaya qoyduğumuz bu metod 
uzun illər bütün dünya alimləri 
tərəfindən istifadə olunacaq 
və elmdə böyük fundamental 
dəyişikliklərə səbəb olacaq. 

– Hətəm müəllim, necə 
oldu ki, bu elmi məsələlər 
sizin marağınıza səbəb oldu və 
nəticədə elmi fəaliyyətinizi bu 
istiqamətə yönləndirdiniz? 

– Xatırlayıram, 2017-ci ilin 
əvvəli idi, əlimdə maraqlı jurnal 
vardı: Rusiya Elmlər Akademi-
yasının Sibir bölməsinin “Ge-
ologiya və Geofizika” jurnalı. 
Vərəqləyərkən orada Rusiya 
alimlərinin Yerin nəzəri modeli 
haqqında icmal məqaləsini 
gördüm və oxumağa başladım. 
Mən elə o an məqalə haqqında 
mənfi fikir söylədim. Məqalənin 
əvvəlində Yerin nəzəri modelinin 
şəkli verilirdi. O şəkildən görü-
nürdü ki, möhtəşəm termobarik 

şəraitdə Yerin bərk daxili nüvəsi 
mövcuddur. Mən bir mexanik 
kimi heç bir tədqiqat aparma-
dan belə bir şeyin mövcud ola 
bilməyəcəyi qənaətinə gələrək, 
onu əhəmiyyətsiz saydım. 
Üzərindən 5-10 gün keçəndən 
sonra mən həmin məqaləni 
yenidən diqqətlə oxudum. 
Sonra Yerin etalon modelinin 
verilənləri əsasında bərk cisim 
mexanikası çərçivəsində araşdır-
malar aparmağa başladım. Çox 
gözlənilməz nəticələr alındı. 
Göstərdim ki, belə bir cisim nə 
möhkəmlik, nə də dayanıqlıq 
nəzəriyyəsi baxımından mövcud 
ola bilməz. Burada həqiqi 
qiymətli sürəti olan dalğalar 
yayıla bilməz. Bu, çox böyük 
müzakirələrə səbəb oldu. Çünki 
Yerin daxili bərk nüvəsinin möv-
cudluğu 1934-cü ildə Lenon adlı 
Qərbi avropalı alim tərəfindən 
hipoteza şəklində irəli sürülüb 
və XX əsrin ən böyük geofiziki 
nailiyyətlərindən sayılır. Belə 
nüvənin mövcudluğu Yerin maq-
nit sahəsinin mövcudluğunun 
əsaslandırılması sahəsində on 
illərlə davam edən müzakirələrə 
son qoydu. Bu nəticələri bir 
sıra beynəlxalq jurnallarda çap 
etdirdik. Bu, həqiqətən də ciddi 
mübahisələr doğurdu. Əsas 
sual ondan ibarət idi ki, indi 
bərk nüvə var, ya yoxdur? Bu 
məsələlər Cənubi Koreyanın 
paytaxtı Seulda XIX Beynəlxalq 
“Struktur mühəndislikdə və 
mexanikada müasir nailiyyətlər 
2017” (ASEM 2017) Konqresi 
çərçivəsində əsas təşkilatçısı 
olduğum “Müasir fənlərarası 
geomexaniki problemlər” simpo-
ziumunda geniş müzakirə edildi. 
Hamı böyük təəccüb içində idi. 

– Elmi nəticələrinizin ma-
raqlı müzakirə obyektinə çevril-
diyini vurğuladınız. Simpozium 
bitdikdən sonra fəaliyyətiniz 
çərçivəsində daha hansı zəruri 
öhdəliklər meydana gəldi?

– Bu məsələ bizi də düşün-
dürürdü. Belə ki, bu günədək 
yüzlərlə, hətta minlərlə labo-
rator eksperimental tədqiqatlar 
aparılıb, indi də aparılmaqdadır.  
Lakin böyük maliyyə tutumlu 
və böyük texniki imkanlar tələb 
edən tədqiqatlar əsasən apa-
rıcı qabaqcıl ölkələrdə (ABŞ, 
Yaponiya, Rusiya, Fransa, 
Cənubi Koreya və s.) sinxro-
tonların və sürətləndiricilərin 
(uskoritellərin) köməyi ilə apa-
rılır. Başqa ölkələrdə belə im-
kanlar yoxdur. Eksperimentlərin 
əsas nəticəsi onu göstərir ki, 
Yerin nəhəng ərinti okea-
nı səthində maye nüvəsinin 
daxilində müəyyən hallarda 
dəmirin müxtəlif xəlitələrinin 
kristalları əmələ gələ bilir. 
Burada təcrübədə öyrənilən 
nümunələr nano ölçülərdədir 
və müşahidə olunan hadisələr 
saniyənin milyonda və hətta 
milyarddabir anında baş verir. 
Yəni, bu hadisələr çox qısa 
müddətdə və çox kiçik ölçülərdə 
izlənilir. Buna görə də sual 
yaranır, bu kristallar bərk cismə 
çevrilərək uzun müddət mövcud 
ola bilərmi? Bu sual hələ də açıq 
olaraq qalır. Düşünürəm ki, bu 
istiqamətdə böyük elmi axtarış-
lar aparılmalıdır. 

– Çalışdığınız institut və 
həmkarlarınız bu elmi araş-
dırmalardakı məsələlərə necə 
baxırlar?

– Mən bu haqda dəfələrlə 
institutun rəhbəri, akademik 
Akif Əlizadəyə məlumat 
vermişəm və  müzakirələr 
aparmışıq. Akif müəllim məni 
hər dəfə görəndə soruşurdu, 
nüvə necə oldu? Buna görə də 
bu məsələ ilə mütəmadi olaraq 
və dərindən məşğul olurdum. 
Əvvəlcə, Yerin nəzəri mode-
linin yaradılması yolundakı 
əsaslı tədqiqatlarla tanış oldum. 
Bu məsələlər mahiyyəti etibarı 
ilə deformasiyaya uğrayan 
bərk cisim mexanikası və 
belə mühitdə elastiki dalğa-
ların yayılma nəzəriyyəsi ilə 
bilavasitə bağlıdır. Mən isə 
həm ixtisasca mexanikəm, 
həm də əlli ilə yaxındır ki, Yer 
elmləri, geologiya və geofizika 
sahəsində tədqiqatlar aparıram. 
Bir sıra böyük neft şirkətlərinin 
sifarişı ilə seysmokəşfiyyat, 
quyu-geofiziki və geodina-
miki tədqiqatlar layihələrinə 
rəhbərlik etmişəm. Yəni, kifayət 
qədər təcrübəyə malikəm. 
Keçən əsrin axırlarından profes-
sor Rəşid Cavanşirlə birgə ge-
ologiya və geofizika sahəsində 
geniş tədqiqatlar aparmışıq. 
Bunların nəticəsində demək 
olar ki, qeyri-klassik tektonofi-
zikanın elmi əsasları yaradıldı, 
bir sıra mühüm elmi nəticələr 
əldə olundu. Fundamental 
tədqiqatlar sahəsində Yer plane-
tinin təkamülündə deformasiya 
proseslərinin oynadığı vacib rol 
müəyyənləşdirildi. Göstərildi 
ki, Yerin daxili strukturlarının 
formalaşmasında və onun ge-
odinamik təkamülündə defor-
masiya prosesləri çox mühüm 
rol oynayır və demək olar ki, 
onları idarə edir. Deformasiya 
prosesləri nəticəsində Yerin 
daxilində geoloji qırışlar, 
yarıqlar əmələ gəlir və bir for-
madan başqa formaya keçərək 
tektonik prosesləri nizamlayır. 
Bu proseslərdə laylara ayrıl-
ma yolu ilə nəhəng miqyaslı 
dağılma prosesləri gedərək yeni 
strukturlar yaranır. Məsələn, 
şaquli geoloji yarıqlarla yanaşı, 
konsentrik sferalar üzərində 
yerləşən möhtəşəm həndəsi 
ölçülərə malik lateral geoloji 
yarıqlar əmələ gəlir. Bunlar 
tektonik və daxili dinamik 
proseslərə şərait yaradır. 

– Tətbiq etdiyiniz elmi 
yeniliklər barədə də danı-
şardınız. Ümumiyyətlə, elmi 
tədqiqatlarınız zamanı hansı 
ziddiyyət doğuran məsələlərlə 
qarşılaşmısınız? 

– Bu günədək bir çox 
modellərin yaradılmasına nail 
olduq. Belə ki, deformasiyaya 
uğrayan bərk cisim və dalğa me-
xanikasında alınmış müasir elmi 
nəticələrin Yer elmləri sahəsində 
kompleks tətbiqi imkan verdi ki, 
böyük həcmdə toplanmış geoloji 
və geofiziki məlumatlar komp-
leksinin işlənilməsinin və geoloji 
şərhinin yeni üsulları, eləcə də 
onların elmi əsasları hazırlansın. 
Bizim tədqiqatlar bu sahələrdə 
bir ilkdir. Bu nəticələrin əsasında 
quyu-geofiziki, seysmokəşfiyyat 

və seysmoloji məlumatların 
işlənilməsinin qeyri-klassik 
nəzəri baza modelləri yaradıl-
dı. Bu bazalar imkan verdi ki, 
Yerin nüvəsi ilə bağlı yaranmış 
mürəkkəb problemin həllinə 
yaxınlaşaq. Bizim tədqiqatlar 
göstərdi ki, Yerin etalon 
modelinin yaradılmasında bir 
sıra səhvlərə yol verilib. Bu 
məsələləri həll etmək üçün ilk 
növbədə, ilkin etalon modelində 
əldə edilmiş baza məlumatlarının 
saf-çürük edilməsi zərurəti 
yarandı. Bunun üçün qeyri-
xətti elastodinamika əsasında 
biz yeni geomexaniki təhlil 
üsulu yaratdıq. Bu üsulun tətbiqi 
nəticəsində bir neçə il ərzində 
aparılan tədqiqatlar göstərdi ki, 
Yerin ilkin modelində təqdim 
olunan məlumatlar yanlışdır. 
Onlar hansısa hibridlərin qeyri-
müəyyən toplusudur. Müəyyən 
etdik ki, Yerin ilkin modeli 
barədə həm nəzəri, həm də eks-
perimental nəticələr düzgün şərh 
olunmayıb.      

– Düşünürsünüzmü ki, əldə 
olunan bu nəticələr nə zaman-
sa, innovativ tədqiqatlarınız 
üçün də gərəkli olacaq? 

– Sözsüz. Biz təklif edilən 
yeni geomexaniki təhlil üsulunu 
elə əvvəlcədən quyu-geofiziki və 
seysmo-kəşfiyyat məlumatları 
bazasında hazırlamağa başla-
mışdıq. Bu, bir tərəfdən yeni ya-
taqların, xüsusilə də Yerin dərin 
qatlarında yerləşən yeni yataq-
ların axtarışı və kəşfiyyatında, 
digər tərəfdən də belə yataqların 
mənimsəmə mərhələlərində çox 
mühüm rol oynayacaq. Eyni 
zamanda, tətbiq etdiyimiz metod 
bir yoxlama mərhələsindən 
keçərək, Yerin daha dərin qat-
larının öyrənilməsinin özülünü 
təşkil edəcək. Nəticədə isə 
zəlzələlərin öyrənilməsi yeni 
elmi əsaslarla təmin olunacaq.

– Hətəm müəllim, 
tədqiqatlarınızı davam 
etdirməyiniz hansı zərurətdən 
yaranıb? 

– Əlbəttə, çox böyük elmi 
zərurəti var. Həm də bu prioritet 
istiqamətli tədqiqatları inkişaf 
etdirərək Azərbaycanı “qeyri-
xətti geomexanika” sahəsində 
beynəlxalq mərkəzə çevirmək 
şansı var.

Səbəblərə gəldikdə isə, 
məncə birinci iş, etalon modelin 
düzgün olmadığını göstərərək 
onun düzgün variantının yara-
dılması ilə bitmir. Baş vermiş 
hadisənin miqyası hələlik çox 
az vaxt keçdiyindən alimlər 
tərəfindən tam dərk edilməyib. 
Zənnimcə, əsas məsələ bun-
dan sonra başlayacaq. Belə 
ki, etalon model çox bəsit 
elmi təsəvvürlərin formalizmə 
edilməsidir. Reallıq isə qeyri-adi 
mürəkkəbdir və bu reallıqları 
əhatə edən modellər etalon 
modelə əsaslanır. Digər tərəfdən 
isə burada həm təsir edən, həm 
də deformasiyaya uğrayan 
sistemlər daha mürəkkəb və 
daha zəngindir. Düşünürəm ki, 
bütün bu işlər dünya miqyasında 
böyük elmi dəyişikliklərə gətirib 
çıxaracaq.

– Maraqlı söhbətə görə, 
minnətdarıq.

Akademik Hətəm QULİYEV:  
Azərbaycanlı alimlər  
geofizikanı yenidən yazırlar  

Son illər akademik, professor Hətəm Quliyev digər alimlərimizlə birgə 
Azərbaycanın geologiya və geofizika elmi sahəsində “Yer səthinin qa-
barması və Yerin formalarının dəyişimi” kimi elmi yanaşma və tədqiqat 
modellərini ortaya çıxarmaqla elmimizin inkişafında böyük uğurlara imza 
atıb. Belə uğurlardan biri də Hətəm Quliyevin AMEA-nın müxbir üzvü 
Rəşid Cavanşirin birgə müəllifliyi ilə bu yaxınlarda ərsəyə gətirdiyi, elm 
sahəsində yeni bir irəliləyiş kimi dəyərləndirilən “Bir daha Yerin ilkin 
etalon modeli (YİEM) haqqında” böyük həcmli elmi məqaləsinin Amerika 
Geofiziklər İttifaqının nüfuzlu jurnallarından olan “Earth and Space Scien-
ce” jurnalında dərc olunmasıdır.

AZƏRTAC bu elmi uğurla əlaqədar fizika-riyaziyyat elmləri doktoru, 
professor, Azərbaycan Milli Elmlər Akademiyasının həqiqi üzvü, AMEA-
nın Geologiya və Geofizika İnstitutunun “Tektonofizika və geomexanika” 
şöbəsinin müdiri, Əməkdar elm xadimi Hətəm Quliyevdən müsahibə alıb. 
Müsahibəni təqdim edirik.
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